

МИНИСТЕРСТВО НАУКИ И ВЫСШЕГО ОБРАЗОВАНИЯ
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ

Институт Китая и современной Азии
Российской академии наук

45 лет экономических реформ в КНР: итоги и прогнозы

По материалам докладов ежегодной
научной конференции
Центра социально-экономических
исследований Китая ИКСА РАН
(9—10 апреля 2024 года, Москва)

Москва
ИКСА РАН
2024

УДК 338.021.8(510)
ББК 65.9(5Кит)-18
С65

*Рекомендовано к публикации
Ученым советом ИКСА РАН*

Ответственные редакторы:
д.ф.н. К.В. Бабаев, к.и.н. А.О. Виноградов, А.Д. Александрова

С65 45 лет экономических реформ в КНР: итоги и прогнозы. По материалам докладов ежегодной научной конференции Центра социально-экономических исследований Китая ИКСА РАН (9—10 апреля 2024 года, Москва) / отв. ред. К.В. Бабаев, А.О. Виноградов, А.Д. Александрова. — М. : ИКСА РАН, 2024. — 126 с.

ISBN 978-5-8381-0483-0
DOI 10.48647/ISSA.2024.71.58.001

Сборник тезисов подготовлен по материалам докладов, которые были представлены в рамках ежегодной научной конференции Центра социально-экономических исследований Китая «45 лет экономических реформ в КНР: итоги и прогнозы», прошедшей 9 и 10 апреля 2024 г. в Институте Китая и современной Азии РАН. В рамках четырех дискуссионных панелей было заслушано более 40 докладов ученых из ведущих исследовательских и научных центров России и Китая. В докладах освещались как внутриэкономические проблемы и отраслевые аспекты экономики КНР, так и внешнеэкономические связи страны.

Сборник состоит из трех разделов: экономическая политика КНР (раздел 1), развитие перспективных направлений экономики (раздел 2), развитие внешнеэкономических связей (раздел 3). Раздел 1 посвящен проблемам и вызовам, с которыми сталкивался и сталкивается Китай на протяжении 45 лет реформ. В разделе 2 рассматриваются перспективные направления развития экономики по отраслям. В разделе 3 рассматривается развитие внешнеэкономических связей КНР, в том числе с РФ, Южной Азией и странами ШОС.

Ключевые слова: Китай, 45 лет экономических реформ, итоги, социально-экономическое развитие, внешняя и внутренняя экономика.

**УДК 338.021.8(510)
ББК 65.9(5Кит)-18**

ISBN 978-5-8381-0483-0

© Коллектив авторов, 2024
© ИКСА РАН, 2024

Ministry of Science and Higher Education
of the Russian Federation
Institute of China and Contemporary Asia
Russian Academy of Sciences

45 years of economic reforms in China: results and forecasts

Proceedings of the annual scientific conference
of the Center for Chinese Economy
and Social Studies of ICCA RAS
(April 9—10, 2024, Moscow)

Moscow
ICCA RAS
2024

*Recommended for publication by:
Academic Council of China and Contemporary Asia
Russian Academy of Sciences*

Edited by:

Dr. Sc. (Philology) K.V. Babaev, PhD (History) A.O. Vinogradov, A.D. Alexandrova

45 years of economic reforms in China: results and forecasts. Proceedings of the annual scientific conference of the Center for Chinese Economy and Social Studies of ICCA RAS (April 9–10, 2024, Moscow) / Ed. by K.V. Babaev, A.O. Vinogradov, A.D. Alexandrova. Moscow: Institute of China and Contemporary Asia RAS, 2024. 126 p.

The book of abstracts is based on the papers presented at the annual scientific conference of the Center for Chinese economy and social studies “45 Years of Economic Reforms in the PRC: Results and Forecasts” held on April 9 and 10, 2024 at the Institute of China and Contemporary Asia of the Russian Academy of Sciences. More than 40 reports of scientists from leading research and academic centers of Russia and China were presented within the framework of four discussion panels. The reports covered both domestic economic problems and sectoral aspects of the PRC economy, as well as the country's foreign economic relations.

The book consists of three sections: PRC economic policy (Section 1), development of promising areas of the economy (Section 2), development of foreign economic relations (Section 3). Section 1 is devoted to the problems and challenges that China has faced and is facing throughout the 45 years of reform. Section 2 examines the promising directions of economic development by industry. Section 3 examines the development of China's foreign economic relations, including with the Russian Federation, South Asia, and the SCO countries.

Keywords: China, 45 years of economic reforms, results, socio-economic development, external and internal economy.

Содержание

<i>Бабаев К.В.</i> Об изучении экономики КНР в новую эпоху	9
--	---

Раздел 1

ЭКОНОМИЧЕСКАЯ ПОЛИТИКА КНР

<i>Литвинова Ю.Г.</i> Социально-экономическое развитие Китая после XVIII съезда КПК	13
<i>Палухин Р.А.</i> Опыт Китая в борьбе с бедностью	17
<i>Сёмочкина А.С.</i> Влияние экономического регулирования на трансформацию института семьи в период политики «Реформ и Открытости»	22
<i>Колесникова К.Г.</i> Образовательная реформа в Китае за последние 45 лет: предпосылки и итоги	27
<i>Александрова А.Д.</i> Политика КНР в области корпоративной культуры в течение 45 лет экономических реформ	30
<i>Кранина Е.И.</i> 45 лет экономических реформ в КНР: переход к «зеленой модели» развития	34
<i>Семенова Н.К.</i> Портовое строительство КНР за 45 лет реформ и открытости	39
<i>Терентьева Т.Г.</i> Экспорт прямых инвестиций как важный фактор успешности политики открытости Китая	43
<i>Меркулов К.К.</i> О некоторых концептуальных уроках политики реформ и открытости внешнему миру и возможных перспективах развития стратегии и тактики модернизации в КНР	48

Раздел 2

РАЗВИТИЕ ПЕРСПЕКТИВНЫХ НАПРАВЛЕНИЙ ЭКОНОМИКИ

<i>Каменнов П.Б.</i> Военно-гражданская интеграция КНР на современном этапе	52
<i>Градинарова А.А.</i> Анализ опыта развития публичных финансов в Китайской Народной Республике	58

<i>Бони Л.Д.</i> Реформы в китайской деревне: специфика, итоги, перспективы последних 45 лет	64
<i>Коледенкова Н.Н.</i> Промышленность КНР: достижения и проблемы	69
<i>Дёмина О.В., Мазитова М.Г.</i> Климатическая повестка в энергетической стратегии Китая	73
<i>Чуванкова В.В.</i> К вопросу формирования стандартов классификации малого и среднего предпринимательства в КНР	77
<i>Пиковер А.В.</i> Искусственный интеллект в Китае	82
<i>Мамаева Ю.А.</i> Внедрение цифровой национальной валюты e-CNY в Китае	88
<i>Ли Фэн (КНР), Сазонов С.Л.</i> Китай остается мировым лидером в автомобилестроении	93
<i>Вавилов О.К., Сазонов С.Л.</i> Развитие автономного вождения в КНР	97
<i>Сергиенко Е.Е., Сазонов С.Л.</i> Развитие морского транспорта в 2023 г.	101
<i>Лозинский А.Н., Сазонов С.Л.</i> Итоги развития железнодорожного транспорта в 2023 г.	104

Раздел 3

РАЗВИТИЕ ВНЕШНЕЭКОНОМИЧЕСКИХ СВЯЗЕЙ

<i>Варфаловская Р.А.</i> Динамика внешнеторговой политики КНР за 45 лет реформ	107
<i>Ван Цзинвэй (КНР), Сазонов С.Л.</i> Китай строит транспортную инфраструктуру в странах Южной Азии	111
<i>Сазонов С.Л.</i> СУАР превращается в ведущий логистический хаб стран ШОС	114
<i>Изотов Д.А.</i> Текущие проблемы торговых взаимодействий и долгосрочные перспективы сближения экономик России и КНР	118
<i>Ильинская И.Д.</i> Китайские автомобили на российском рынке в 2022—2024 годах: предпосылки и перспективы экспансии	122

Content

<i>Babaev K.V.</i> On the study of the Chinese economy in the new era	9
---	---

Section 1

ECONOMIC POLICY OF CHINA

<i>Litvinova Y.G.</i> Social and economic development of China after the XVIII CPC Congress	13
<i>Paluhin R.A.</i> China's experience in fighting poverty	17
<i>Semochkina A.S.</i> Impact of economic regulation on the transformation of the family institution during the “Reform and Opening up” policy	22
<i>Kolesnikova K.G.</i> Educational reform in China over the past 45 years: background and results	27
<i>Alexandrova A.D.</i> China's Corporate Culture policy during 45 years of economic reforms	30
<i>Kranina E.I.</i> 45 years of economic reforms in China: transition to a “green model” of development	34
<i>Semenova N.K.</i> Port construction in China over 45 years of reform and opening-up	39
<i>Terentyeva T.G.</i> Direct investment exports as an important factor in the success of China's openness policy	43
<i>Merkulov K. K.</i> On some conceptual lessons from the policy of reforms and openness to the outside world and possible prospects for the development of modernization strategy and tactics in the PRC	48

Section 2

DEVELOPMENT OF PROMISING AREAS OF THE ECONOMY

<i>Kamenov P.B.</i> The military-civil integration of the PRC at the present stage . . .	52
<i>Gradinarova A.A.</i> Analyzing the experience of public finance development in the People's Republic of China	58

<i>Boni L.D.</i> Reforms in the Chinese countryside: specifics, results, prospects for the last 45 years	64
<i>Koledenkova N.N.</i> China's industry: achievements and challenges	69
<i>Dyomina O.V., Mazitova M.G.</i> The climate agenda in China's energy strategy . . .	73
<i>Chuvankova V.V.</i> On the issue of the formation of standards for the classification of small and medium-sized enterprises in China	77
<i>Pikover A.V.</i> Artificial Intelligence in China	82
<i>Mamaeva Y.A.</i> The operation and use of digital national currency e-CNY in China	88
<i>Li Feng (PRC), Sazonov S.L.</i> China remains the world leader in the automotive industry	93
<i>Vavilov O.K., Sazonov S.L.</i> The development of autonomous driving in China . . .	97
<i>Sergienko E.E., Sazonov S.L.</i> Development of maritime transport in 2023	101
<i>Lozinskiy A.N., Sazonov S.L.</i> The results of the development of railway transport in 2023	104

Section 3

DEVELOPMENT OF FOREIGN ECONOMIC RELATIONS

<i>Varfalovskaya R.A.</i> The dynamics of China's foreign trade policy over 45 years of reforms	107
<i>Wang Jingwei (PRC), Sazonov S.L.</i> China is building transport infrastructure in South Asian countries	111
<i>Sazonov S.L.</i> XUAR is turning into the leading logistics hub of the SCO countries	114
<i>Izotov D.A.</i> Current problems and long-term prospects of trade between Russia and China	118
<i>Ilinskaya I.D.</i> Chinese cars on the Russian market in 2022—2024: prerequisites and prospects for expansion	121